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در شرایطی که پس از سه سال، توقف 
خرید دوره خدمت ســربازی در ایران 
به بودجه بازگشته و کمیسیون تلفیق 
موافقت خود را با آن اعــام کرده بود؛ 
مخالفت ها چنان اوج گرفت که دیروز 
این کمیسیون از حرف خود بازگشت و 

ناچار به اصاح مصوبه خود شد.
 بر اســاس طرحی که کمیســیون 
تلفیق مجلس شورای اسامی تصویب 
کرده بــود »خرید ســربازی با رعایت 
اصل ۱۱۰ قانون اساســی و در راستای 
توجه به امر مقدس استحکام خانواده و 
فرزندآوری و تعیین تکلیف مشمولین 
غایب بیش از ۵ ســال بــا اولویت افراد 
متأهل و بالاتر از ۳۵ سال سن که ضریب 
انجام وظایف مقدس ســربازی تحت 
تأثیر تحلیل قوای جسمانی برای آن ها 
امکان پذیر نیســت، امکان پذیر بود و 
براین اســاس افراد بــا پرداخت مبالغ 
مشخص شده، کارت معافیت از خدمت 

در زمان صلح را دریافت می کردند.«
به موجب مصوبه ای که البته احتمال 
اصاح آن قوت گرفته اســت دارندگان 
مــدرک تحصیلی کاردانــی و کمتر از 
آن بــا پرداخت ۲۵۰ میلیــون تومان، 
دارندگان مدرک تحصیلی کارشناسی 
و کارشناســی ارشــد با پرداخت مبلغ 
۴۰۰ میلیون تومان و دارندگان مدرک 
پزشکی عمومی و دکترای تخصصی و 
بالاتر از آن در تمامی رشته ها با پرداخت 
مبلغ ۶۰۰ میلیون تومان به حساب خزانه 
کل کشــور قادر به خرید سربازی خود 
می شدند و همچنین مشمولان متأهل 
به ازای هر فرزند از ۲۰ درصد تخفیف تا 
سقف حداکثر ۶۰ درصد و افراد متأهل 
تحت پوشــش کمیته امداد حضرت 
امام خمینی )ره( و ســازمان بهزیستی 
از تخفیــف ۵۰ درصــدی برخــوردار 
می شدند.اما این مصوبه تنها ۲۴ ساعت 
دوام آورد و آن طور که خبر رسیده باید 
اصاحاتی در صحــن مجلس روی آن 

انجام شود؛ احتمالا متأهان با دو فرزند از 
پرداخت هزینه معاف شوند و سن مجاز 

از ۳۰ به ۳۵ سال افزایش خواهد یافت.
تغییرات فقط با اجازه رهبر انقلاب

فروش خدمت سربازی برای تأمین 
کسری بودجه در دولت های مختلف در 
جمهوری اسامی پیشینه ای طولانی 
دارد. فروش سربازی به مشمولان داخل 
کشور نخستین بار در پی سقوط سنگین 
قیمت نفت در سال های ۱۳۷۶ تا ۱۳۷۷ 
و در دولت سید محمد خاتمی صورت 
گرفت. بر اساس لایحه بودجه، مشمولان 
داخل کشور در سال ۱۳۷۷ می توانستند 
با پرداخت مبالغی از یک میلیون و صد 
هزار تومان برای مشمولان زیر دیپلم تا دو 
میلیون و صد هزار تومان برای مشمولان 
دکترای پزشکی و بالاتر پس از طی دوره  
آموزش نظامی از انجام خدمت در زمان 
صلح معاف شــوند.بعد از آن نیز فروش 
خدمت سربازی در دولت های بعد تکرار 
شد و نرخ آن در ادوار مختلف افزایش پیدا 
کرد و آخرین بار در سال ۱۳۹۷ برای افراد 
زیر دیپلم، لیسانس و گروه های پزشکی و 
بالاتر از آن به ترتیب ۱۰، ۲۵ و ۵۰ میلیون 
تومان مصوب شــد.دی ماه ۹۷ بود که 
سردار مسعود مطهر، معاون حقوقی و 
امور مجلس ستاد کل نیرو های مسلح 

در واکنش به اخبار تغییر قانون سربازی 
گفته بود: شــاید قانون خدمت وظیفه 
عمومی در برخی از موارد نیاز به اصاح 
داشــته باشد، اما بر اســاس اصل ۱۱۰ 
قانون اساسی تصمیم گیری در خصوص 
نیرو های مسلح باید به تأیید و موافقت 
فرمانده معظم کل قوا برســد؛ بنابراین 
هر طرح و ایده ای کــه بخواهد در قانون 
سربازی مطرح شــود ابتدا باید به تایید 
مقام معظم رهبری رسیده و پس ازآن در 

مجلس تصویب شود.
پس ازآن در مردادمــاه ۹۸ مجدداً 
زمزمه هایی درباره معافیــت یا خرید 
خدمت ســربازی مطرح شد که رئیس 

اداره سرمایه انسانی ســرباز ستاد کل 
نیرو های مسلح بافاصله واکنش نشان 
داد و گفت: در داخل کشور هیچ سیاستی 
برای فروش دوباره سربازی وجود ندارد و 
پرونده این موضوع برای همیشه در کشور 
بسته شده است، بنابراین کسی منتظر 
احیای دوباره طرح خرید خدمت نباشد.

سردار موســی کمالی با تأکید بر اینکه 
پرونده خرید خدمت بسته شده و تنها 
راه برای ســربازان غایب، انجام خدمت 
سربازی است، یادآور شــده بود: پس از 
سال ۸۲ دیگر هیچ تصمیمی در کشور 
برای انجام معافیت رهبری گرفته نشده 
است و مشمولان نیز منتظر برخورداری 
از چنین معافیتی نباشند، زیرا کشور در 
سال های گذشته در شرایط عادی بوده 
و افراد موظف به انجام خدمت سربازی 
هستند. بر همین اساس نیامدن آنان به 
خدمت سربازی بی حرمتی به افرادی 
است که به خدمت سربازی اعزام شده اند.

بازگشت عجیب
اوایل آبان ماه بود که برنامه »تهران 
۲۰« شــبکه ۵، ســوم آبان ماه میزبان 
نماینــده شهرســتان های نجف آباد 
و تیران بــود کــه دلاوری، مجری این 
برنامه، ســؤالاتی دربــاره چالش های 
قانون خدمت وظیفه عمومی ازجمله 

افزایش زمان خدمت و پرداخت نشدن 
حقوق قانونی سربازان، شرایط رفاهی 
ســربازان در پادگان ها و... مطرح کرد 
بعدازآن بود که ابوالفضل ابوترابی، نماینده 
اصفهان در مجلس، در پاسخ به محور های 
مطرح شده، جزئیات طرح جدید مجلس 
برای معافیت از خدمت سربازی را تشریح 
کرد و خطاب به مشمولان سربازی خبر 

خوشی داد.
ابوترابی درباره طرح جدید مجلس 
گفت که مطابق آن هر مشــمولی که 
بیش از ۲۸ ســال دارد، به شرط اینکه 
تا پنجاه ســالگی، ۵۰ درصــد بیش از 
مشمولان سربازی رفته مالیات بپردازد، 
می توانــد دوره خدمت وظیفه عمومی 
را سپری نکند و درعین حال از خدمات 
اجتماعی که به کارت پایان خدمت ربط 
دارد و به دارندگان کارت پایان خدمت 

تعلق می گیرد، بهره مند شود.
این خبر در حالی دســت به دست 
شده بود که روز سه شنبه ۶ آبان ماه نیز 
عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس در 
گفت وگوی دیگــری از احتمال خرید 
سربازی خبر داد و در توضیحات بیشتر 
اعام کرد: مجلس، حقوق ســربازان را 
بیشــتر می کند و برای غایبان خدمت 
وظیفه عمومی نیز مالیات وضع خواهد 
کرد.پس از بود که در شرایطی که گفته 
می شود حوزه وظیفه عمومی و خدمت 
ســربازی در حیطه اختیارات رهبری 
اســت و مجلس طبق ماده ۱۱۰ قانون 
اساســی به جز بنا به درخواست ستاد 
کل نیرو های مسلح یا نمایندگی فرمانده 
کل قوا، امکان ورود به ایــن موضوع را 
ندارد کمیسیون تلفیق خبر از تصویب 
این مصوبه داد.مصوبــه ای که با توجه 
به شرایط حســاس اقتصادی کنونی 
نشان افزایش هزینه آن تا ۲۴۰۰ درصد 
نسبت به آخرین دوره فروش در بودجه 
۱۳۹۷ داشــت و البته به باور بسیاری 
صاحب نظران می توانســت بخشی از 
کســری هزینه ها را تاحدودی جبران 
کند.با این حال واکنش ها فارغ از نقش 

کمکی که این مصوبه می توانســت در 
بعد اقتصادی داشته باشد بسیار تند بود 
و حتی ایسنا در گزارشی آورد که مصوبه 
اخیر مجلس بدون پیشــنهاد از سوی 
دولت و مشورت با ســتاد کل نیروهای 
مســلح صورت گرفته است و ستاد کل 
باید موافق قانون گذاری مجلس در این 
زمینه باشــد که نظر می رسد اعضای 
کمیسیون تلفیق  به نظر ستاد کل توجه 
کافی نکرده اند. ضمن آن که واکنش های 
بسیاری از ســوی کاربران شبکه های 
اجتماعی صورت گرفت و بسیاری آن 
را تنها به نفع اقشار مرفه جامعه عنوان 
کردند.و چنین بود که درنهایت براساس 
اخباری که خبرگزاری ها اعام کرده اند 
مخالفت دولت و ستاد کل موجب شده 
اســت که اعضای تلفیق از مصوبه خود 
عقب نشینی کنند و آن طور که شهریار 
حیدری، عضو کمیســیون تلفیق در 
گفت وگو با ایسنا در این زمینه، اظهار کرد: 
در جلسه صبح روز دوشنبه رأی گیری 
برای تجدیدنظر مصوبه کمیسیون تلفیق 
درباره خرید خدمت سربازی انجام شد که 
نمایندگان با آن موافقت کردند و بر این 
اساس در جلسه بعدازظهر کمیسیون 
برای حذف این مصوبه رأی گیری صورت 
گرفت، اما آن طور که علیزاده با تشریح 
برخی از جزئیات اصاح مصوبه خرید 
خدمت ســربازی اظهار داشت: مصوبه 
قبلی که بــا واکنش هایــی در جامعه 
مواجه شــده بود، مغایرتی با اصل ۱۱۰ 
قانون اساسی داشت که پس از تذکر در 
کمیسیون تلفیق برای اصاح آن اقدام 
شــد.به گفته وی در کمیسیون تلفیق 
اولویت افراد بالاتر از ۳۰ سال مصوب شد، 
اما احتمال دارد که در صحن مجلس و 
بر اساس نظر ستاد نیروهای کل مسلح 
به ۳۵ ســال افزایش یابد ضمن آن که 
متأهان با دو فرزند، بــدون پرداخت 
هزینه کارت معافیت دریافت می کنند. 
چنین اســت که به نظر می رسد در این 
میانه نابلدی در حــوزه قانون گذاری و 
عدم هماهنگی و توجه به نکات ســتاد 
کل نیروهای مســلح مصوبه کار دست 
کمیســیون تلفیق داده و مصوبه را در 
مسیر رفت و برگشــت زمان بری قرار 
داده است و به احتمال زیاد جز در چند 
مورد تغییر دیگری در کلیت مصوبه رخ 

نخواهد داد.

مصوبه کارشناسی نشده و جنجالی خرید سربازی، برگشت  خورد؛
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به نظر می رسد در این 
میانه نابلدی در حوزه 

قانون گذاری و عدم 
هماهنگی و توجه به 

نکات ستاد کل نیروهای 
مسلح مصوبه خرید 

خدمت سربازی کار دست 
کمیسیون تلفیق داده و آن 
را در مسیر رفت و برگشت 

زمان بری قرار داده است

پری شاکرین

در آستانه دهه فجر صورت گرفت
 حضور رهبر انقلاب در مرقد
 امام خمینی و گلزار شهدا

رهبر انقاب اسامی سحرگاه دیروز و در آستانه دهه 
فجر، در مرقد بنیانگذار انقاب اسامی و گلزار شهدای 
بهشت زهرا)س( حضور یافتند.مهدی فضایلی، معاون 
دفتر حفظ و نشــر آثار رهبر انقاب طی یادداشتی در 
توییتر به این مســاله که حضرت آیت الله خامنه ای در 
جریان  حضور در مرقد امام راحل و بهشــت زهرا بر مزار 
چه کســانی حضور یافتند، پرداخت   و نوشت: »عاوه 
بر حضور بر ســر مزار برخی شــهدای گمنــام و مدافع 
حرم مانند  شهیدپاشــاپور، حضرت آقا بر مزار هاشمی 
رفسنجانی،  ســیداحمدخمینی، حاجیه خانم ثقفی، 
توسلی، بروجردی،سید محمود محتشمی پور، شفیق، 
میرمحمدی، قدیریان و برخی بســتگان حاضر شدند و 

فاتحه خواندند.
    

حمله مسلحانه به ستاد خبری اداره 
اطلاعات و سپاه سراوان

حمله مسلحانه به ستاد خبری اداره اطاعات و سپاه 
سراوان  باعکس العمل به موقع ماموران حاضر در محل 
ناکام ماند .به گزارش ایســنا ، بنا به اعام  قرارگاه قدس 
نیروی زمینی سپاه،روز دوشنبه فردی مسلح که قصد 
تعرض مسلحانه به ســتاد خبری اداره اطاعات و سپاه 
شهرستان سراوان )سیستان وبلوچســتان( را داشت  
 باعکس العمل  بــه موقع مراقبین مواجه شــد.در این 
درگیری فرد مسلح به هاکت رسیده  و یکی از شهروندان 

مجروح شد.
    

 احتمال لغو راهپیمایی
 سالروز ۲۲ بهمن

یک فرد مطلع اعام کرد :به علت شیوع سویه جدید 
کرونا و رعایت حداکثری دستور العمل های بهداشتی، 
احتمال لغــو راهپیمایی یوم الله ۲۲ بهمن، ســالروز 
پیروزی انقاب اســامی وجود دارد.به گزارش فارس 
تصمیم گیری در این باره در حال نهایی شــدن است و 
روش های جایگزین برای بزرگداشت سالروز پیروزی 
انقاب اســامی تحت بررسی اســت.قرار است فردا 
کمیته های تخصصی ستاد ملی کرونا موضوع را بررسی 
و شنبه با حضور رئیس جمهور در ستاد ملی کرونا دراین 

باره تصمیم گیری شود.
    

کرونا مجلس را تعطیل کرد 
به دلیل ابتای تعدادی از نمایندگان مجلس به کرونا 
جلسات علنی مجلس شورای اسامی در روز های سه 
شنبو چهارشنبه تعطیل شد.سخنگوی هیئت رئیسه 
مجلس با اشاره به توصیه ســتاد ملی مقابله با کرونا از 
تعطیل شدن جلســات علنی مجلس شورای اسامی 
در روز های سه شنبه و چهارشنبه هفته جاری خبرداد.

به گزارش خانه ملت، به گفته سیدنظام الدین موسوی 
البته جلسات کمیسیون تلفیق بودجه ۱۴۰۱ با رعایت 
کامل دســتور العمل های بهداشتی و در فضای صحن 

علنی برگزار می شود.
    

 نشست مشترک وزارت اطلاعات
 و سازمان اطلاعات سپاه

نشست مشترک مســئولین ضدتروریسم وزارت 
اطاعات و سازمان اطاعات سپاه پاســداران انقاب 
اسامی در وزارت اطاعات برگزار شد.به گزارش انتخاب 
نشست مشترک مسئولین ضدتروریسم وزارت اطاعات 
و سازمان اطاعات سپاه پاســداران انقاب اسامی در 
وزارت اطاعات برگزار شد.پیرو نشست های مسئولین 
عالی وزارت اطاعات و سازمان اطاعات سپاه پاسداران 
انقاب اسامی و در راستای اجرایی شدن مفاد تفاهم نامه 
دوجانبه، اولین نشست مشترک معاونین ضدتروریسم 
هر دو نهاد با حضور مدیران هــر دو مجموعه، در وزارت 
اطاعات برگزار شــد.در این جلســه ضمن تأکید بر 
همکاری مشترک، مقرر شد با هدف افزایش هماهنگی ها 
و همکاری ها دستورالعمل دوجانبه همکاری، تهیه شود.

    
 خبر کیهان از تغییر 

و جابه جایی ۳۷ سفیر 
کیهان روز گذشته در مطلبی با عنوان تغییرات جدید 
در وزارت خارجه نوشته اســت : در پی انتشار گزارش 
»تسریع در اجرای دستور رئیس جمهوربا برکناری بانیان 
مشکات اقتصادی« در روزنامه کیهان و انتقاد از کُندی 
انتصابات در دولت علی رغم تاکید ویژه رئیس جمهور، 
باخبر شدیم که تغییر و تحولاتی در وزارت امور خارجه 
در حال انجام است.بر همین اســاس ۱۵ سفیر جدید 
تعیین شده و برای ۱۴ سفیر نیز حکم پایانی مأموریت 
صادر شده است.براساس شنیده ها، ۳۷ سفیر در نوبت 
تغییر و جابه جایی هستند. در گزارش کیهان تأکید شده 
بود که از زمان آغاز به کار دولت سیزدهم تاکنون، حتی 
یک سفیر هم جابه جا نشده است. این در حالی است که 
برخی سفرا دوره ماموریت شان خاتمه یافته و برخی سفرا 
نیز نتوانستند نماینده شایسته ای برای نظام جمهوری 

اسامی ایران باشند.

روی موج کوتاه

یک فعال حقوق بشــر گفت: تکرار و توسعه 
تجمعات هیچ خطری ندارد بلکه باعث شناسایی 
معایب، ضعف های مدیریتــی و مدیران نالایق 
می شوند که بعد از آن باعث واکسینه کردن کشور 

و حتی نظام سیاسی در برابر آفت ها می شود.
عمادالدین باقی در گفت وگــو با ایلنا درباره 
افزایش تجمعــات مردمی به خاطر مســائل 
معیشتی گفت: این که تجمعات و اعتراضات به 
خاطر مسائل معیشتی بیشتر شده حرف درستی 
اســت. اما از یک منظر دیگر می توان گفت این 
تجمعات خیلی کمتر از آن چیزی اســت که در 
دیگر جوامع رخ می دهد. در جوامع دموکراتیک 
وقتی یک سنت به نرخ بنزین اضافه شود با یک 
درصد تورم بالا برود غوغا به پا می شود. اما در اینجا 
با توجه به جهش قیمت ها و شکاف بیشتربین 
درآمدها و هزینه ها، نــرخ اعتراضات به مراتب 
کمتر است به دلیل اینکه ریسک بالاست. البته 
کسانی هستند که معتقدند با بالا بردن ریسک، 
از تجمعات پیشگیری کنند اما چنانکه حدودا 

۱۷-۱۸ سال پیش در کتاب »تولد یک انقاب« 
هم گفتم: این که چون ریســک عمل بالا برود و 
طبقه محروم قادر نیست هزینه لازم را بپردازد 
و اگر یک روز کار نکند نان بــرای خوردن ندارد، 
لذا محافظه کار می شود ظاهرش درست است 
اما درنگی دوباره نشــان می دهد که محرومین 

چیزی ندارند که از دست بدهند و بخاطر حفظ آن 
محافظه کاری کنند.وی در ادامه افزود:  این طبقه 
با بدترین شــرایط خو کرده و آسان تر از دیگران 
می تواند به زندگی ادامه دهد. انسان هنگامی که 
به حدی رسید که دچار گرسنگی شد همه چیز 
را زیر پا می گذارد و حتی ترجیح می دهد مرگ 
خودش را با تهاجم به عوامل گرسنگی خویش 
انتخاب کند. بنابراین افزایش تجمعات برای امور 
معیشتی امری طبیعی و گریز ناپذیر است ولی 
مهم این است که حکومت با آن چگونه روبرو شود.
این فعال حقوق بشر گفت:  نهادهای مدنی 
در همه جوامع نقش حائل میــان اعتراضات و 
ساختار سیاسی را دارند. حکومت با گروه معین 
و شناسنامه داری طرف است و مذاکره می کند 
و راه حل می جوید ولی اگر چنین ســندیکاها 

و اتحادیه های صنفی نباشــند و یا وجود داشته 
باشند ولی حکومت با آنها سرناسازگاری داشته 
و به رســمیت نشناســد، اعتراضات تبدیل به 
شورش های کور می شوند و احتمال اینکه ابعاد 
تخریبی پیدا کنند و مستقیما متوجه موجودیت 
ساختار شوند بیشتر است و در این صورت مقصر 
اصلی خود حاکمیت است که نهادهای حائل را 
از بین برده است. عماد باقی درباره اینکه چرا در 
برخی مواقع این تجمعات به فاز امنیتی و خشونت 
کشیده می شود؟ گفت: در یک بیان کلی می توان 
گفت به دلیل نهادینه نشدن قانون و دموکراسی. 
ولی این نهادینه نشدن هم ریشه ها و عللی دارد. 
آنچه در طول چهل ســال گذشته وجود داشته 
این است که به محض افزایش تجمعات، حکومت 
دچار نگرانی می شود و حتی اگر تجمع مسالمت 

آمیز باشد به هر قیمتی می خواهد آن را مهار کند. 
حکومت نگران است که سطح مطالبات فوران 
کرده و غیر قابل کنترل شوند و موجودیت نظام را 
به خطر بیندازند.باقی در پاسخ به این سوال که چرا 
تا به حال تجمع مسالمت آمیز در کشور جا نیافتاده 
گفت: دو دیدگاه استراتژیک در تعارض اند و باید 
این تعارض را حل کننــد. در »دیدگاه امنیتی« 
تجمعات، یک تهدید به شــمار می روند و باید با 
آن مقابله کرد اما در »دیدگاه مدیریتی،حقوقی 
و جامعه شناسانه« این تجمعات نه تنها تهدید به 
شمار نمی روند بلکه برعکس چند کارکرد اساسی 
دارند: ۱- تخلیه کننده خشم و نارضایتی هستند 
۲- احســاس امنیت و آزادی ایجــاد می کنند. 
۳-مهم ترین کارکردش این است که این تجمعات 
معمولاً نواقص و معایب سیســتم مدیریتی و 
ناکارکردی ها و کژکارکردی های سیستم اداری- 
اقتصادی را نمایش می دهد و حکومت را بیدار و 
متوجه می کند که از کدام حفره های آسیب پذیر 

ضربه می خورد و از پای در می آید؟ 

عمادالدین باقی:

برپایی تجمعات برای امور معیشتی امری طبیعی و گریزناپذیر است

نشست خبری

ســخنگوی وزارت امور خارجه کشــورمان درباره آخرین 
تحولات در ارتباط با بدهی کره جنوبی به ایران و برخی از اخبار 
منتشر شده در این زمینه گفت: کره جنوبی به ایران بدهی قطعی 
دارد. پیگیری ها در این زمینه انجام شده و امیدواریم برای یک بار 
این پرونده تمام شود و موضوع به نتیجه برسد.به گزارش ایسنا، 
سعید خطیب زاده دیروز در نشست هفتگی خود با خبرنگاران 
داخلی و خارجی که در محل وزارت خارجه برگزار شده بود، اظهار 
کرد: ما متأسفانه تجربه خوبی از اظهارات قبلی کره ای ها نداریم و 
امیدواریم این بار پیشنهادات مطرح شده عملیاتی و اجرایی شود.
سخنگوی وزارت خارجه در پاسخ به سوالی در مورد مذاکرات وین 
تصریح کرد: اگر فردای بازگشت هیئت ها به وین به ویژه امریکا 
طرف های مقابل حقوق ایران را به رسمیت بشناسند و به خواسته 
های به حق ایران پاســخ درســت بدهند و در چارچوب برجام 
خواسته های خود را مطرح کنند و انتظاری بیش از آن نداشته 
باشند ما در فردای آن روز می توانیم به یک توافق خوب و پایداری 

برسیم.این دیپلمات ارشد کشورمان ادامه داد: طرف های مقابل 
موارد اختافی را به روشنی می دانند و باید تصمیمات سیاسی در 

مورد آن اتخاذ کنند به ویژه در واشنگتن.
 در حوزه رفع تحریم ها 

موضوعات مهمی باقی مانده
وی همچنین با بیان اینکه در حوزه رفع تحریم ها موضوعات 
مهمی همچنان باقی مانده اســت و برخی از اختاف ها وجود 
دارد، اظهار کرد: در حوزه تضمین ها و راستی آزمایی ها نیز باید 
آمریکایی ها این تضمین را بدهند که بار دیگر به مانند چند سال 
پیش حقوق بین الملل را به سخره نمی گیرند. مجددا اتباع ما را 
به بهانه های واهی دور زدن تحریم ها گروگان نمی گیرند و این 
زمینه را فراهم می کنند که ایران از منافع اقتصادی برجام استفاده 
کند. متأسفانه عملکرد اروپایی ها و آمریکایی ها در حوزه برجام 
براساس عملکرد چند سال اخیرشــان خوب نبوده است.وی 
همچنین در پاسخ به سوال دیگری مبنی بر اینکه طبق برخی از 

اخبار منتشر شده سعید جلیلی دبیر پیشین شورای عالی امنیت 
ملی کشور در مورد مذاکرات وین نامه ای را به برخی از مقامات 
کشور نوشته و از این مذاکرات انتقاد کرده است، آیا وزارت خارجه 
در جریان این موضوع است، گفت: من خبری از این موضوع ندارم. 
مناسب است در مورد این مسئله از خود ایشان سوال کنید. اما می 
توانم بگویم که ما در مذاکرات وین با یک اجماع ملی و با استفاده 
از تمام ظرفیت های داخلی گفت وگوها را به جلو می بریم و این 

سرمایه بزرگی است که باید پاس داشته شود.
مذاکرات پیشرفت های قابل توجهی داشته است

ســخنگوی وزارت خارجه همچنین در پاســخ به سوال 
دیگری در مورد مذاکرات وین و تنفس ایجاد شده در جریان 
برگزاری دور هشــتم مذاکرات وین گفت: مــا از این تنفس 
ها تاکنون چندین بار داشــته ایم. مذاکرات طی ســه هفته 
گذشته پیشرفت های قابل توجهی داشته است. در هر چهار 
حوزه رفع تحریم ها، تعهدات هسته ای، راستی آزمایی و اخذ 
تضامین پیشرفت هایی وجود داشــته است. البته در برخی 
زمینه ها پیشرفت ها قابل توجه و سرعت بهتر بوده است و در 
برخی از زمینه ها به خاطر بی عملی طرف مقابل و یا عدم اخذ 
تضمین های لازم و یا عدم ابتکار و خاقیت های لازم از سوی 

طرف های مقابل با کندی هایی روبرو بوده اســت. ما به این 
کشورها توصیه می کنیم که بعد از بازگشت از پایتخت هایشان 
به وین با تصمیمات لازم برگردند تا آنچه که در پیش نویس 
ها آمده است اجرایی شود.خطیب زاده تصریح کرد: اگر طرف 
های مقابل به خصوص آمریکایی ها وقتی به وین باز میگردند 
تصمیمات خود را اخذ کرده باشند بر مطالبات به حق ایران 
صحه بگذارند و بیشــتر از برجام مطالبه نکنند و ما هم کمتر 
از برجام را قبول نمی کنیم به سرعت می توان به یک توافق 

پایدار، خوب و قابل اتکا رسید.

سخنگوی وزارت خارجه :

مذاکرات را با اجماع ملی جلو می بریم


